
لایحه احیای تالابها در راه است
آذر 20, 1393

معاون رئیس جمهور گفت: ۲ لایحه مهم از جمله ارزیابی محیط
زیستی، هوا پاک و خاک در خصوص محیط زیست در مجلس تصویب شده

است و لایحه خاک نیز در مراحل نهایی بوده که ۹۰ درصد از اقدامات
آن انجام شده است، همچنین لایحه تالابها نیز در راه است.

به گزارش نگاه روز به نقل از تسنیم، معصومه ابتکار با اشاره به
اینکه باید جوامع محلی را در منافع مناطق حفاظت شده درگیر کنیم،
اظهار داشت: لزومی ندارد که باغ پرندگان در جزیره آشوراده وجود
داشته باشد همچنین باید بگویم نقشهای که در خصوص آشورا ده به ما
نشان دادند قابل تایید نبوده و باید اصلاحاتی در آن صورت گیرد و
هنوز نقشه نهایی و اصلاح شده به دست ما نرسیده و تنظیم نشده است.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با بیان اینکه برخی از نقاط جزیره
آشوراده در گذشته تخریب شده است، گفت: ما شاهد بیکاری جوانان
هستیم و بنده به عنوان عضوی از دولت باید در زمینه توسعه پایدار
گام بردارم که اگر نظارت بر گردشگری طبیعی چه در داخل و چه در

خارج صورت گیرد، خود اشتغال به همراه دارد.

ابتکار با اشاره به اینکه در حال حاضر شاهد هستیم که مناطق
گردشگری در گیلان و مازندران به دلیل فاضلابها بسیار متاثر کننده
است، گفت: اخیرا مردم به سمت شیراز و اصفهان به عنوان گردشگری
روی آوردهاند بنابراین باید آموزشهای لازم به مردم در زمینه حفاظت
از مناطق صورت گیرد و تنها موضوع آشوراده مطرح نیست بلکه ما برخی
از مناطق( گردشگری طبیعی) را به عنوان پایلوت شروع کرده و
میخواهیم مردم آموزشهای لازم را دیده و از مناطق حفاظت  و از آن

استفاده کنند.

وی با اشاره به اینکه برخی دامداران شکایت دارند که چرا ما اجازه
ورود به برخی مناطق حفاظت شده را نداریم که در اینجا باید بگویم
دنیا راهکار پیدا کرده تا روستائیان نیز بتوانند در مدیریت مناطق
دخیل باشند و در گردشگری طبیعی سهیم واقع شوند، افزود: ۵۰۰ هزار
نفر سالانه به ارتفاعات البرز رفته که ما باید این موضوع را
مدیریت کنیم و آموزشهای لازم را در خصوص عدم تخریب و نکندن گیاه
به آنها بدهیم چرا که نمیتوان موضوع فرسایش ارتفاعات البرز را
مطرح کنیم و نگذاریم مردم که خسته از آلودگی و شهر هستند به

ارتفاعات نروند.
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رئیس سازمان حفاظت محیط زیست بیان کرد: ما برای آشوراده نیز
پیشبینی کردیم که صنایع دستی از سوی افراد عرضه شود چرا که ممکن
است برخی افراد به صورت سنتی شکار انجام میدادند و برخی دیگر
دامدار باشند بنابراین میتوانند با ارائه صنایع دستی در زمینه
توسعه پایدار گام بردارند. ما باید ریسک این موضوع را بپذیریم.

ابتکار با بیان اینکه برخی از میراثها تخریب شده و به دست ما
رسیده است که یکی از آنها جاده گلستان است، گفت: در راستای جاده
گلستان موافقت دولت را برای خروج این جاده به شمال گرفتیم که
امیدواریم اعتبارات آن تامین شود و طبق مطالعات ارزیابی که انجام
دادیم اتفاقات خوبی رخ میدهد که باید بگویم این ارزیابیها نیز
اخیرا انجام شده و در گذشته این مطالعات انجام نشده است. وزیر
راه و شهرسازی تفکر محیط زیستی دارد و در این راستا با ما موافق

است.

وی ادامه داد: در خصوص محیط بانان بایدبگویم ما آنها را در هر
استان درجهبندی کردیم تا وضعیت شغلی آنها بهبود یابد و آموزشهای
لازم را ببینند، ۵۰۰ محیط بان امسال آموزشهای لازم را دیدند و مجهز
به دانایی شدند؛ ما با محیطبانان نشستهای بسیاری داریم و تلاش

داریم که وضعیت آنها بهبود یابد.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست بیان کرد: معاون راهبردی رئیس جمهور
نیز در خصوص محیط زیست حساس بوده و حتی به تازگی به تالابهای
استان فارس رفته که این خود بسیار مهم بوده و باید بگویم که ما
اعتباراتی در بودجه ۹۴ در خصوص احیای تالابهای استان فارس، انزلی،
هامون و دریاچه ارومیه شاهد بودیم که ردیف اختصاصی به آن تعلق
گرفت. همچنین برای نخستین بار در بودجه ۹۴ برای مدیریت مناطق

حفاظت شده ردیف اختصاصی در نظر گرفته شد.

معاون رئیس جمهور با بیان اینکه ۲ لایحه مهم از جمله ارزیابی محیط
زیستی، هوا پاک و خاک در مجلس تصویب شده است و لایحه خاک نیز در
مراحل نهایی بوده که ۹۰ درصد از اقدامات آن انجام شده است همچنین

لایحه تالابها نیز در راه است.

ابتکار ادامه داد: در دوره اصلاحات مطالعات خوبی در خصوص مناطق
حفاظت شده شروع شد تا شکل مدیریت مناطق حفاظت شده دیگر سنتی
نباشد؛ در حقیقت مطالعات در خصوص ۱۰۰ منطقه صورت گرفت و برای هر

کدام طرح جامع و همچنین طرح تفصیلی انجام شد.



وی با بیان اینکه موضوع مطالعات مناطق حفاظت شده سال گذشته
عملیاتی نشد و اکنون در حال بازنگری در این خصوص هستیم، گفت: در
این دوره مدیریت مناطق حفاظت شده از سنتی به مدرن آغاز خواهد شد
به این شکل که دوربین، پایش، سیستمهای نوین درخصوص تنوع زیستی
صورت خواهد گرفت و ما در این زمینه در هر استان تفاهمنامهای امضا
کردیم تا شاهد گردشگری طبیعی به شکل مناسب و با نظارت کافی

باشیم.


